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České včelařství se v posledních letech potýká s neustále se opakujícími vysokými ztrátami včelstev vinou
poškozené  zimní  generace  včel,  které  jsou  následně  krátkověké  a  neumožní  včelařům svá  včelstva
dochovat do další sezony. Včelařům se prozatím daří zimní ztráty přes sezonu nahradit a tak celkový počet
chovaných včelstev neklesá. Zvyšují se však celkem významně náklady na chov včel. Na vině je především
špatná úroveň péče o včelstva v jarních a letních měsících. Chovatelé se většinově stále spoléhají na
systém ochrany včelstev z 80.let minulého století, který využívá stále stejné preparáty k ošetření včelstev
proti varroóze. Jejich účinnost vlivem vzrůstající rezistence pomalu ale jistě klesá. V posledních letech také
nabývají  na  významu virové  infekce  dospělých  včel,  pro  které  je  roztoč  Varroa  destructor  klíčovým
vektorem. Právě působení virových infekcí má s největší pravděpodobností na svědomí snížení vitality a
dlouhověkosti dělnic zimní generace, které se budou ve včelstvech vytvářet v následujících týdnech. Pokud
včelaři reagují na vyšší infestaci včelstev až v průběhu července a srpna, bývá zimní generace již značně
poškozena a zdravotní stav včelstev už se nedaří zlepšit natolik, aby včelstva zdárně přezimovala. V
letošní sezoně navíc pro včelaře a jejich včelstva představoval velký problém chladný květen, kdy v
některých oblastech byla v průběhu celého měsíce letová aktivita včelstev omezena jen na pár dní.
Včelstva spotřebovala většinu zásob, které si přinesly z jarní snůšky z vrb a ovocných dřevin. Prakticky
pouze v oblastech s výskytem řepky, případně jetele inkarnátu, byla pro včelstva nějaká větší snůška.
Včelaři ještě čekají, zda bude nějaký přínos ze snůšky z lip, případně medovice. Pokud i tyto zdroje v
letošním roce snůšku nezachrání,  hrozí  v některých, především výše položených oblastech, že mnozí
včelaři letos žádný med od svých včelstev nezískají. Dopad podvýživy je samozřejmě i na zdravotní stav
včelstev  a  bude záležet  na  jednotlivých včelařích,  aby  zajistili  případné přikrmení  včelstev  tak,  aby
včelstva  v  době výchovy  zimní  generace  dělnic  netrpěla  nedostatkem potravy.  Prozatím to  bohužel
vypadá, že čeští včelaři v letošním roce bohužel nevyprodukují dostatek medu pro český trh.


